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u`e od stotinu godina,
kopa~ka je pravljena

samo u jednoj boji. Fudbaleri koji su
se u drugoj polovini devedesetih go-
dina pro{log veka pojavljivali u crve-
noj ili beloj obu}i smatrani su
ekscentricima. Mnogo puta su se
suo~avali s pitanjima za{to im nije
dovoljno da se isti~u samo dobrom
igrom.

Promena boje kopa~ki bila je uvod
u evoluciju obu}e za fudbalere ~ijem
smo vrhuncu upravo svedoci. Do{li
smo, ~ini se, do trenutka kad je izbor
kopa~ke postao pitanje - dugotraj-
nosti karijere. 

Podatak da je u 2012. godini u Sr-
biji oko hiljadu fudbalera podvrgnu-
to medicinskom tretmanu zbog po-
vrede prednjih ukr{tenih ligamena-
ta izaziva nevericu sve dok se ne sa-
geda uzrok svemu tome. Obja{nje-
nje je, koliko god bilo jednostavno,
toliko i za~u|uju}e.
- Pojava kopa~ki sa takozvanim
`ilet-kramponima umnogostru~ila
je broj povreda prednjih ukr{tenih
ligamenata. Ono {to se smatra na-
pretkom u tehnologiji proizvodnje
obu}e za fudbalere oti{lo je u dru-
gu krajnost. Dobili smo kopa~ke za
koje stru~njaci uveravaju da do-
prinose boljoj kontroli lopte,

OPASNI
`ilet-kramponi

me|utim po strani je ostalo zdrav-
lje fudbalera – obja{njava dr Goran
Rodi}, dugo godina lekar fudbale-
ra Partizana, jedan od vode}ih
stru~njaka u oblasti sportske medi-
cine u Srbiji. 
Do pre deset ili petnaest godina,

izbor kopa~ke bio je jednostavan.
Na mekane terene izlazilo se u ko-
pa~kama sa {est krampona, na tvr-
doj podlozi igralo se sa dvanaest ili
trinaest krampona. Pojava novih
modela koji su u zasenak bacili tra-
dicionalne gumene krampone ili za-
menljive plasti~ne donele su posle-
dice kakve inovatori bri`ljivo kriju.
- U 2012. u Srbiji je evidentirano oko
hiljadu povreda prednjih ukr{tenih
ligamenata me|u fudbalerima svih
starosnih kategorija. Skoro u sva-
kom slu~aju uzrok povrede mo`e
da se pripi{e izboru kopa~ki. Do{li
smo u nelogi~nu situaciju. Nekada
su se igra~i naj~e{}e ̀ alili na povre-
du stopala ili sko~nog zgloba, na
delove noge koji su najbli`i terenu

ili naj~e{}e na udaru
protivni~kih igra~a. Danas je

naj~e{}a povreda prednjih
ukr{tenih ligamenata, a u
mnogo slu~ajeva zabe-
le`eno je da se igra~ sam
povredio, odnosno da u
trenutku povrede nije bio
u kontaktu sa
protivni~kim igra~em. 

Proizvo|a~i kopa~ki se
di~e mnogim tehno lo -

{kim detaljima, od {avova koji omo-
gu}avaju bolju kontrolu lopte do
mogu}nosti digitalnog zapisa na
USB na kome je mogu}e o~itati i
broj pretr~anih kilometara u toku
utakmice. Dr Rodi} smatra da je
razvojem tehnologije zanemareno
zdravlje fudbalera.
- Dok su kopa~ke pravili obu}ari bilo
je manje povreda, jer je vo|eno vi{e
ra~una o prirodnim potrebama te-
la. Obu}a mora da bude napravlje-
na tako da noga pri nagloj promeni
pravca mo`e da prokliza. Noga ne
sme da ostane uko~ena kao elek-
tri~ni stub. Ako je uko~ena, puca
gde je najtanja, na sredini, u kole-
nu.  Kopa~ke sa ̀ ilet-kramponima
onemogu}avaju proklizavanje i za-
to su naj~e{}i uzrok povrede pred-
njih ukr{tenih ligamenata.
Smatraju}i da su i danas najkvali-

tetnije kopa~ke one koje su naprav-
ljene jo{ tokom sedamdesetih i
osamdesetih godina pro{log veka,
poput i dalje slavnih „Kopa mondi-
jal“ (Copa mondial) i „Vorld kup“
(World cup), dr Rodi} ka`e da bi
igra~i morali da povedu ra~una i o
kvalitetu terena na kojima igraju u
Srbiji.
- Lepo je imati „ferari“ u Srbiji, ali

na na{im putevima on mo`e da ide
brzo koliko i „punto“.  Isto va`i i za
kopa~ke. Neophodno je birati
obu}u primerenu podlozi na kojoj
se igra – upozorava dr Goran Ro-
di}.

DR GORAN RODIĆ,
dugo godina lekar 
fudbalera Partizana, 
jedan od vodećih 
stručnjaka u oblasti
sportske medicine u
Srbiji 
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Intervju

U martu }e se navr{iti ~etiri go-
dine otkako je na snazi Statut
Sindikata profesionalnih fudba-
lera „Nezavisnost“. Koliki put je
organizacija prevalila za ~etiri
godine?
- SPFN je od pozitivne energije

pojedinaca postao organizacija koja
u`iva ugled u svetskim okvirima.
Se}am se kada sam predlo`io poje-
dinim mojim saigra~ima da osnuje-
mo Sindikat fudbalera kakva je bila
njihova reakcija. Uglavnom su me
gledali bledo i nepoverljivo. Neki su
me pitali da li znam {ta pri~am. Dra-

go mi je da sam im dokazao da do-
brim i organizovanim radom mogu
da se naprave dobri rezultati i bez
po~etne osnove. A na{a osnova je
bila „nula” po svim parametrima.
Zahvalan sam im na podr{ci, mada
su mi mnogi priznali da na po~etku
nisu imali poverenja u razvoj SPFN.

Prema Va{oj proceni, {ta je naj-
va`nije i najbolje {to je ura|eno?
- Kada je osnovan SPFN, plan je

bio da izmedju pete i osme godine
postojanja postanemo punopravni
~lanovi FIFPro. To je pre svega bila
procena FIFPro ,sa kojom su nas

MIRKO POLEDICA
PREDSEDNIK SINDIKATA PROFESIONALNIH
FUDBALERA „NEZAVISNOST“
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Uve}ini na{ih klubova uglavnom rade ljudi koji u po-
slednjih deset godina nisu pratili razvoj fudbala na

svetskom nivou na pravi na~in i nisu uvideli u kom
pravcu se odvijaju najva`nije promene. Fudbal je oda-
vno postao ozbiljan biznis, donosi ogroman novac oni-
ma koji se ozbiljno bave tim poslom, a ozbiljan biznis
zahteva i ozbiljno znanje. Naravno imamo i pozitivnih
primera, ali ih je malo, mada ni jedan primer ne bi tre-
balo zanemariti jer od svakoga mo`e ne{to da se nau~i.
Zbog toga je jako te{ko objasniti klubovima da na{a or-
ganizacija ne radi protiv njihovih interesa, ve} za njihov
interes, jer sre|eno stanje u klubovima i u fudbalskoj
organizaciji najvi{e }e da odgovara svim ~lanovima FSS.
U Srbiji se decenijama unazad u svim sferama dru{tva
radilo haoti~no i bez velike odgovornosti, a to nije zao-
bi{lo ni fudbal, a rezultati se ne mere samo ostvarenji-
ma na doma}oj i evropskoj sceni. Klubovi uglavnom
nemaju razumevanja za ono {to radimo i probleme
svojih fudbalera, ali to je njihov problem i mi se time
ne}emo baviti.

Koliko je pojava Sindikata fud-
balera prepoznata u Srbiji kao
neophodnost? 
- Na `alost, moram re}i da to je

veoma relativno. Mi imamo
ve}inom mlade igra~e u ligi, njihovi
prioriteti su vezane za godine u ko-
jima se nalaze i meni je to razumlji-
vo. I ja sam nekada bio mlad igra~ i
nisam puno razmi{ljao o vremenu
koje je ispred mene. Puno radimo
na edukaciji i informisanju igra~a i
to je veoma te`ak i zahtevan posao
koji tra`i odre|eno vreme. Igra~i
moraju da shvate da je poslednja
stvar zbog koje smo osnovali sindi-
kat zastupanje igra~a pred
nadle`nim komisijama. Smisao sin-
dikata je solidarnost i socijalni dija-
log kako bi se status svih igra~a po-
pravio. Re{avanje individualnih
problema, na koje smo potro{ili ve-
liki deo vremena u prethodnim go-
dinama, ne}e nas odvesti daleko.

Kakav je odziv fudbalera i koliko
se ~lanstvo menjalo i uve}alo to-
kom godina?
- Odziv fudbalera je svakoga dana

sve ve}i. Mo`da je na{a sre}a to {to
nam se fudbal nalazi u veoma
te{kom polo`aju, pa je ta ~injenica
naterala igra~e da spas tra`e u
SPFN. Procentualno nam se ~lan-

stvo uve}avalo iz godine u godinu, a
ja zajedno sa saradnicima ne}u odu-
stati od cilja da svaki profesionalni
fudbaler bude ~lan SPFN. Ako
mo`e tako u Francuskoj, mo`e i kod
nas. 

Kako sara|ujete sa Fudbalskim
savezom Srbije? 
- Na{a saradnja sa FSS je bila

promenljiva. Ja ~esto volim da
ka`em - „na dnevnom nivou“. Mo-
ram, me|utim, biti iskren i re}i da
pojedine stavove FSS razumem.
Nije lako biti na ~elu srpskog fud-
bala. FSS se suo~ava sa mnogim
problemima, a te probleme uglav-
nom proizvode klubovi i huligani.
Drago mi je da smo posle du`eg
vremena uspostavili iskrenu sara-
dnju koja se odvija u dobrom sme-
ru. Ja sam kao predsednik SPFN
uvek imao korektne odnose sa ge-
neralnim sekretarom Zoranom
Lakovi}em i njegovim najbli`im
saradnicima. U mnogim stvarima
se nismo slagali, ali smo se uvek
po{tovali i pokazivali `elju za do-
brim re{enjem. @ao mi je {to se
predsednik FSS Tomislav
Karad`i} nije nikada sastao sa na-
ma. Na zapadu se predsednici sin-
dikata i fudbalskih federacija sa-
staju i razgovaraju svakodnevno. 

upoznali. Punopravni ~lanovi FIF-
Pro postali smo posle samo dve go-
dine i sedam meseci rada, kao prva
zemlja iz Evrope koja je to uspela, a
da nije ~lanica Evropske Unije. Do
punopravnog ~lanstva pro{li smo
put posmatra~a i kandidata za ~lan-
stvo. Za mene je to najzna~ajniji po-
dvig i pokazatelj dobrog rada. Mi-
slim da ni danas, posle skoro ~etiri
godine igra~i u Srbiji, nisu svesni ko-
liko je bitno imati Sindikat fudbale-
ra koji je punopravni ~lan FIFPro.

[ta je moglo biti bolje ura|eno?
- Uvek mo`e i mora bolje, to je mo-

ja ̀ ivotna vizija. Mi smo kao organi-
zacija u~inili sve {to smo mogli da se
pozicioniramo na fudbalskoj sceni i
prenesemo poruku svim ~iniocima
fudbala da mora da se po{tuje glas i
prava igra~a. Fudbal ne igraju ni di-
rektori ni predsednici, fudbal igraju
igra~i i oni su direktni proizvo|a~i re-
zultata, zajedno sa svojim trenerima.
Sigurno da smo ne{to mogli da ura-
dimo bolje, sada smo iskusniji za ~eti-
ri godine i znamo kako funkcioni{e
sistem na svetskom nivou. U na{em
poslu najte`e je locirati problem, a to
je ono u ~emu smo daleko najbolji na
Balkanu.

4

SPFN 
trenutno 
ima više od 

400
članova

Intervju
Klubovi 
nemaju 

razumevanja
za probleme

fudbalera

Sastanak 
u FSS



5

[ta u evropskom fudbalu pred-
stavlja FIFPro i na kakvu ste po-
mo} do sada mogli da ra~unate
od ove organizacije?
- FIFPro i na svetskom i na evrop-

skom nivou predstavlja  najbli`e
partnere FIFA i UEFA. FIFPro
ima sa pomenutim organizacijama
potpisane memorandume o sara-
dnji i nijedna odluka FIFA i UEFA,
a koja se odnosi na igra~e, ne mo`e
se doneti bez saglasnosti FIFPro.
FIFPro ima veliki uticaj na fudbal u
svetu, a poznato je svima da FIFPro
svake godine bira i najbolji tim sveta
pod okriljem FIFA. SPFN kao pu-
nopravni ~lan koristi fondove soli-
darnosti FIFPro i na{ rad bi bez toga
bio nezamisliv. Na taj na~in obezbe-
dili smo stabilno finansiranje i jedna
smo od retkih sportskih organizaci-
ja u Srbiji koja svake godine posluje
u suficitu.

Koliko je trenutno ~lanstvo u
Sindikatu?
- SPFN trenutno ima vi{e od 400

~lanova. Promena ~lanstva su menja
svakodnevo u pozitivnom smislu.

[ta je Sindikat omogu}io ~lan-
stvu?
- Svaki ~lan SPFN ostvaruje prava

na besplatne savete, pripreme ugo-
vora, zastupanje, trening kampove,

solidarnu pomo} itd... Pre dve godi-
ne ograni~ili smo prava igra~a kada
je u pitanju besplatno pravno zastu-
panje na na~in da svaki ~lan SPFN
mora najmanje {est meseci biti ~lan
da bi dobio besplatno pravno zastu-
panje. U prve dve godine moram
re}i da su nas pojedini igra~i ~esto
iskori{}avali, danas postanu ~lanovi,
a sutra tra`e zastupanje. Ho}emo
da ih nateramo da budu solidarni i
oni koji nemaju nikakav problem da
svojim ~lanstvom pomognu drugi-
ma kojima je to potrebno. Tro{kovi
zastupanja nisu mali i svake godine
odvojimo po nekoliko desetina hi-
ljada evra kako bi smo servisirali sve
na{e ~lanove.

Da li su dobijeni sporovi pred Ar-
bitra`nom komisijom FSS me|u
najve}im dostignu}ima Sindika-
ta?
- Mislim da nisu. Za mene je naj-

ve}e dostignu}e ~injenica da smo
postali veoma prepoznatljivi i priz-
nati u celom svetu. SPFN se redo-
vno sastaje sa najzna~ajnijim evrop-
skim i svetskim institucijama,
u~estvujemo u svim raspravama ve-
zanim za fudbal, na{i stavovi se
uva`avaju i po{tuju.

Koliko ste slu~ajeva pozitivno po
igra~e re{ili u toku 2012?

- Mi godi{nje zastupamo vi{e od
60 igra~a u proseku, mnogi sporovi
su okon~ani, a neki su jo{ u toku, pa
je te{ko re}i precizno. Za nas je naj-
bitnije da smo u 99 odsto procesa
iza{li kao pobednici i da nikada ni-
smo imali nikakve emocije prema
niti jednom klubu. Jednostavno,
ako ho}ete da radite profesionalno,
emocije morate ostaviti po strani i
raditi po zahtevu ~lanova SPFN. Za
mene su svi klubovi isti kad je posao
u pitanju.

[ta je potrebno da bi se smanjio
broj „izlazaka“ pred Arbitra`nu
komisiju?
- Prvo i osnovno da pod hitno mo-

ra da se oduzme nadle`nost re{ava-
nja sporova Arbitra`noj komisiji
Zajednici Super lige koja u prvom
stepenu ima nadle`nost. Arbitra`na
komisija nema nezavisnost u radu.
To je komisija koju je izabrao
Izvr{ni odbor Zajednice Super lige,
a svi klubovi su zastupljeni u tom te-
lu i mogu da vr{e uticaj na odluke.
Postoje mnogi negativni primeri, a
odgovornost komisije ne postoji.
Dakle, trebalo bi oduzeti
nadle`nost Zajednici Super lige i
osnovati nezavisni Arbitra`ni sud
koji }e imati jednak paritet arbitara
koje budu delegirali klubovi i igra~i.

Kakav je odjek nedavnog sasta-
naka u Nionu sa predstavnicima
UEFA, FIFpro, Zajednice Super
lige i FSS oko Sporazuma o mi-
nimalnim ugovornim obaveza-
ma? 
- Sporazum u vezi minimalnih

uslova je obavezuju}i za federacije
koje su ~lanice UEFA, a od-
nosi se na ugovore igra~a,
odnosno minimalne obave-
ze klubova prema igra~ima
i obrnuto. Minimum obave-
za }e stupiti na snagu najka-
snije do aprila 2015 godine,
a Srbija je do sada najvi{e
uradila od svih zemalja u re-
gionu. Pored Arbitra`nog
suda, koji se mora osnovati

Godišnje
zastupamo
više od 

60
igrača u
proseku
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i Karl Hajnc 
Rumenige posle
potpisivanja 
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ugovornim 
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klubova ne pla}a obaveze prema
penzijskom i invalidskom osigura-
nju, pa na{i igra~i kada zavr{e karije-
ru uglavnom nemaju ni dana radnog
sta`a. To je pitanje neodgovornosti
dr`ave koja je to dopustila jer osim
posledica koje trpe igra~i trpi i
bud`et Republike Srbije.

Kakvi su planovi Sindikata za
2013. godinu?
- Mi smo u ~etvorogodi{njem

mandatu uradili i vi{e nego {to smo
o~ekivali. Dalji razvoj SPFN zavisi
isklju~ivo od igra~a. Uz njihovu po-
dr{ku mo`emo mnogo vi{e. Igra~i,
zapravo, nisu ni svesni kada bi se svi
ujedinili i zauzeli jedinstven stav, da
bi uz na{u pomo} za sedam dana
re{ili probleme koji postoje deceni-
jama. Postoji odre|ena grupa
igra~a koja li~ni interes stavlja
ispred interesa svih igra~a i to je
problem sa kojim se moramo izbo-
riti. Na{i planovi su kvartalni, a na
prvom mestu kao prioritet nam je
osnivanje Arbi tra`nog suda u kome
}emo mo}i da delegiramo na{e ar-
bitre koji bi radu tog organa doneli
nezavisnost i po{teno su|enje u ra-
zumnom roku.

Da li }e opet biti organizovan let-
nji kamp i da li }e ekipa Sindika-
ta opet u~estvovati na turniru
FIFPro? 
- Letnji kamp je jedan od priorite-

ta u na{em programu. Do sada smo
imali dva letnja kampa koja su dala
odli~ne rezultate. Poslednji iz leta
2012. godine doneo nam je i prvi
me|unarodni trofej, jer smo pobe-

dili na me|unarodnom turniru koji
je odr`an u Bugarskoj. SPFN je
obezbedio kompletnu opremu i lo-
gistiku za odr`avanje kampa, svaki
na{ ~lan koji je u~esnik kampa nema
ni jedan dinar tro{ka. Obezbediti
trening kamp je veliki posao i zah-
teva stru~an i organizovan rad. Po-
red navedenog, potrebno je sve to
platiti, a to su jako veliki tro{kovi.
Na svu sre}u, mi smo to uspevali uz
pomo} FIFPro. Imali smo i veliku
pomo} od trenera koji su radili sa
igra~ima, a koji su svoj posao odra-
dili bez dinara nov~ane nadoknade.
Zbog toga dugujemo veliku zahval-
nost trenerima Tomislavu Sivi}u,
Aleksandru Dimitrovu i Predrag
Pr{i}u. U planu je me|unarodni
turnir koji }e se odr`ati u mestu
Nion (Nyon) u [vajcarskoj, od 5. do
7. jula, a na kome }e u~estvovati {est
zemalja, jedna od njih bi}e Srbija.

Gde vidite Sindikat i kako proce-
njujete njegovu ulogu i polo`aj za
~etiri godine, 2017?
- Te{ko je iz ove perspektive pro-

ceniti na{u ulogu u vremenu koje je
ispred nas. Postoje mnogi faktori
koji }e na to uticati. Siguran sam je-
dino u to da }e SPFN u~initi sve {to
je u njegovoj mo}i da nastavimo da
se razvijamo kao organizacija u do-
brom pravcu i da pomognemo sr-
pskom fudbalu i njegovom razvoju.
SPFN je organizacija koja ima svet-
lu budu}nost i ja duboko verujem da
}u zajedno sa svojim saradnicima
uspeti da realizujem sve zacrtane
planove.

i biti nezavisan i nepristrasan, mo-
raju se napraviti i odre|ene korek-
cije u ugovorima. Iskustvo iz Niona
je veoma pozitivno i na{ dogovor sa
Fudbalskim savezom Srbije i Zajed-
nicom Super lige mogu nazvati op-
timisti~kim.

[ta taj dokument donosi sr-
pskim igra~ima?
- Minimalni uslovi }e bli`e reguli-

sati prava potpisnika ugovora, klu-
bova i igra~a. Igra~i }e do-
biti za{titu i niko ne}e mo}i
da ih dovede u neravnopra-
van polo`aj. Da budem
prakti~an i kratak, igra~i }e
prvi put odlu~ivati sami o
svojoj sudbini.

Kakva je saradnja Sin-
dikata sa sli~nim organi-
zacijama u regionu? 
- SPFN odli~no sara|uje

sa svim ~lanicama FIFPro.
Na prostoru biv{e Jugosla-
vije postoje ~etiri sindikata
punopravna ~lana FIFPro.
Pored Slovenije, ~iji sindi-
kat postoji deset godina, tu su i Hr-
vatska, Crna Gora i Srbija. Mi smo
puno nau~ili od Slovenije i sada
na{e znanje i iskustvo prenosimo na
na{e kolege iz Hrvatske i Crne Go-
re, koji zaostaju za nama. U svakod-
nevnom smo kontaktu i jedni dru-
gima smo na raspolaganju kad god
je to potrebno. 

Kako procenjujete polo`aj sr-
pskih fudbalera u dr`avnim
okvirima (ekonomija, privreda,
finansije…)
- Polo`aj igra~a je jako lo{, procene

govore da }e biti jo{ gori. Fudbal je
oduvek bio slika dru{tva u kome ̀ ivi-
mo. Ekonomska kriza je pogodila
sve sportove. Igra~i u Srbiji su u pro-
seku pla}eni kao i {alterski slu`beni-
ci. Ako izuzmemo vode}a tri kluba,
igra~i u Srbiji igraju u proseku za me-
se~nu platu izme|u 200 i 500 evra. I
to se pla}a neredovno. Veliki broj

Intervju

Korisni saveti 
stižu i od 

Pavela Nedveda

Ekipa SPFN 
sastavljena 
od igrača 
bez ugovora 
na FIFPro 
turniru u 
Sofiji u leto 
2012. osvojila 
je prvo mesto
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ima na prelazu iz
2012. u 2013. donela

je zanimljive doga|aje na srpskoj
fudbalskoj sceni, a zaklju~ak je da
je ne{to kona~no po~elo da se kre}e
na pobolj{anju polo`aja profesio-
nalnih igra~a.

Zahvaljuju}i re{enosti da ostane
dosledan odlukama o suspenziji
klubova koji nisu imali namirene
dugove prema biv{im ~lanovima, FS
Srbije je klubovima stavio do znanja
da du`nicima ne}e dozvoliti da li-
cenciraju nove fudbalere. Takav
stav doprineo je da se spisak na ko-
me se prvobitno nalazilo devet klu-
bova Jelen Super lige i tri ~lana Prve
lige do 8. februara i isteka roka za
isplatu dugova smanji na samo tri:
Crvena zvezda, Rad i Novi Pazar. 

Crvena zvezda je bila u najte`em
polo`aju. Ogromni dugovi blokirali
su ra~un, a smena rukovodstva do-
vela je do zastoja u pregovorima sa
zainteresovanim stranama. Novi
Pazar iz sli~nog razloga nije ispunio
obaveze, ali je dopunio problem
parnicom sa Edinom Ademovi}em
pred gra|anskim sudom. Rad je
povukao najneobi~niji potez. Ospo-
rio je odluku Komisije za ̀ albe FSS

i uputio `albu Sportskom sudu u
Lozani, ~ime je izdvejstvovao su-
spenziju procesa do okon~anja par-
nice u [vajcarskoj. 

Odbor za hitna pitanja FSS, Cr-
venoj zvezdi i Novom Pazaru pro-
du`io je rok za ispunjenje dugova
do 22. februara. Nove dve sedmice
rukovodstvo Crvene zvezde je isko-
ristilo da u saradnji sa SPFN re{i sve
sporove i skine blokadu FSS. Isto je
u~inio i Novi Pazar, mada je ve}i
problem bila parnica sa fudbalerom
pred gra|anskim sudom. Tek kad
je Novi Pazar potvrdio da je tu`ba
povu~ena, FSS je odobrio licencira-
nje novih igra~a.

Problemi koji su potresali  fudbal-
sku organizaciju uo~i nastavka pr-
venstva imale su dva efekta. Prvi je
da je FSS pokazao u velikoj meri da
razume koliko je va`no da ostane
dosledan u odlukama da zavede
red u odnosima izme|u klubova i
fudbalera. Druga je pa`nja javnosti
koju su ovi sporovi privukli. Posle
februarskih doga|aja,
re{avanje sli~nih problema na bilo
koji drugi na~in nosi prizvuk kom-
promisa i mogu}nost manipulacije,
{to }e javno mnjenje sada mnogo
lak{e prepoznati.

Na ̀ alost, u jednom trenutku Sin-

dikat profesionalnih fudbalera
„Nezavist“ prepoznat je kao orga-
nizacija koja baca klipove u to~kove
srpskoj „ku}i fudbala“. Odlu~nost
SPFN da za{titi svoje ~lanove i da
im pru`i najbolju mogu}u stru~nu
pomo} nai{la je na otpor dela fud-
balske organizacije, u klubovima
ponajvi{e, ali kako su propisi „sta-
riji“ prona|ena su re{enja za pro-
bleme koja su u najve}em broju
slu~ajeva zadovoljila obe strane.
Najva`nije je da je postojala sprem-
nost obe strane, i klubova i fudba-
lera, da pregovaraju o re{enjima i
da poku{aju da prona|u zajedni~ki
jezik kako bi svi dobili ono {to im
pripada: igra~i zaslu`eni novac, a
klubovi licencu za takmi~enje.

Zima je, me|utim, samo uvod u
probleme koje bi mogli da srpske
klubove i fudbalere zadese na kraju
sezone. Zbog dugovanja koja se
svakim danom mno`e, srpskim klu-
bovima pod velikim znakom pita-
nja stoji licenca za u~e{}e u evrop-
skim kupovima u sezoni 2013/14.
To je vest nad kojom moraju da se
zamisle i fudbaleri. Zabrana u~e{}a
u kupovima UEFA neminovno bi
se odrazila i na status mnogih
igra~a. Isto koliko klubovima nije u
interesu da imaju nezadovoljne
fudbalere, tako ni fudbalerima nije
u interesu da onemogu}e u~e{}e
kluba u takmi~enju. 

Delimi~no re{enje problema koji
nailaze je najava Fudbalskog sa-
veza Srbije da }e do leta 2013.
osnovati nezavisni Arbitra`ni
sud, u ~ijem formiranju bi
zna~ajnu ulogu trebalo da ima
SPFN. 

Osnivanje Arbitra`nog suda je
obaveza FSS koju je propisala UE-
FA. Ukidanje Arbitra`ne komisije
Zajednice Super lige doprinelo bi
br`em, efikasnijem i pravednijem
okon~anju sporova izme|u klubova
i igra~a. To je, uostalom, i interes
kome te`e i klubovi i fudbaleri za-
rad ravnomernije raspodele mo}i. 

Promene

Pogled ka
Arbitražnom

sudu

Z



1.600 franaka. Kad sam odlu~io da
se vratim u Jugoslaviju, od UNFP
sam dobio otpremninu od 80.000
franaka. To je bilo oko 15.000 dola-
ra. Lep novac u ono vreme, a lep, bo-
ga mi, i danas. Koliko sam upu}en,
UNFP i danas radi isto, samo je re~
o drugim sumama. ^lanarina je
ne{to ve}a, nekoliko stotina evra na
godi{njem nivou, ali su i otpremnine
mnogo ve}e, u zavisnosti koliko du-
go je neko igrao u Francuskoj.

Kakve su bile va{e obaveze kao
~lana UNFP?
- Jedina konkretna obaveza bila je

da ~etiri puta godi{nje odvojim je-
dan dan za potpisivanje autograma.
Sindikat je imao ugovore sa
najve}im francuskim sportskim
~asopisima i ako bi neki od njih ob-
javio, na primer, moj poster, obave-
za mi je bila da se pojavim na
odre|enom mestu i da ~itaocima
potpisujem autograme. Sindikat je
sve organizovao, od prevoza do, na
primer, Pariza, pa do hotelskog
sme{taja i povratka u klub. 

[ta vam je UNFP nudio?
- Od sindikata sam uvek mogao da

o~ekujem pravnu za{titu, ali morao
sam da je zaslu`im. Obaveza svakog
~lana bila je da redovno trenira, da
ispunjava zahteve kluba, da sportski
`ivi... Oni koji su se opijali, vodili
no}ni ̀ ivot, oni koji su  kr{ili klupsku
disciplinu nisu mogli da ra~unaju na
za{titu sindikata. Takvi su ~ak i iz-
bacivani iz udru`enja. Malo je, isti-
na, bilo takvih primera, ali ih je bilo,
taman onoliko koliko je ostalima bi-
lo potrebno da shvate da je sindikat
odlu~an da radi po propisima.

Kako vam je UNFP garantovao
ispunjenje ugovornih obaveza?
-To je bilo jednostavno re{eno.

Sindikat je na sebe preuzimao oba-
vezu regulisanja ugovora i svih du-
gova koje bi imao klub. Kad bi na-
mirio igra~a, sindikat bi tu`io klub i
Fudbalski savez Francuske za na-
doknadu {tete. To je savr{eno funk-
cionisalo. 

DUGOGODIŠNJI GOLMAN VOJVODINE, BIVŠI
REPREZENTATIVAC JUGOSLAVIJE I
INTERNACIONALAC U FRANCUSKOJ

Li~nosti
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lija Panteli} bio je jedan od naj-
boljih predstavnika srpskog i

jugoslovenskog fudbala i jedan od
najboljih golmana koje smo ikada
imali. Bio je ~lan generacije Vojvo-
dine koja je 1966. godine donela no-
vosadskom klubu prvu titulu prvaka
Jugoslavije, a dve godine kasnije je
bio na golu reprezentacije Jugosla-
vije koja je na Prvenstvu Evrope u
Italiji osvojila srebrnu medalju. Ino-
stranu karijeru ostvario je u Francu-
skoj. Sa Marsejom (Marseille)
osvojio je „duplu krunu“. Kad je
oka~io rukavice o klin, vratio se u
Novi Sad i Vojvodinu, u kojoj je i
danas.

Gospodine Panteli}u, kakvo je
va{e iskustvo sa Udru`enjem
profesionalnih fudbalera Fran-
cuske (Union nationale des foot-
balleurs professionnels, UNFP),
tokom osam godina provedenih
u tamo{njim klubovima?
- U najkra}em, samo odli~na. Bez

mnogo oklevanja mogu da ka`em
da su mi zbog UNFP godine u
Francuskoj bile bezbri`ne. Naplatio
sam svaku paru iz ugovora, a dobio
sam i dosta novca koji nije bio pred-
vi|en saradnjom sa klubom. 

Kako ste postali ~lan UNFP?
- Onog ~asa kad sam potpisao

ugovor, postao sam ~lan sindikata.
To je, jednostavno, sistem na kome
je ve} bio zasnovan fudbal u Fran-
cuskoj. Fudbaler nije morao da tra`i
~lanstvo, prakti~no ga je dobijao sa
potpisom ugovora, mada to nije po
automatizmu zna~ilo da }e imati i
pogodnosti koje nudi sindikat.

[ta je UNFP od vas o~ekivao?
- Moja prevashodna obaveza bila

je da platim godi{nju ~lanarinu od
200 franaka. U Francuskoj sam pro-
veo osam godina, {to zna~i da sam
za to vreme za ~lanarinu izdvojio

ILIJA PANTELIĆI
Bezbri`ne 
godine 
zbog 
sindikata
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Koliko je vama kao strancu bilo
zna~ajno ~lanstvo u UNFP?
- Govorimo o vremenu od pre 40

godina i iz sada{nje perspektive
te{ko je sagledati koliko je situacija
bila druga~ija. Jugoslovenski fudbal
je bio svetlosnu godinu daleko
ispred francuskog. U vreme kad sam
ja igrao, u Francuskoj je bilo oko 20
igra~a iz Jugoslavije. Na nekim utak-
micama ose}ao sam se kao da igram
u Novom Sadu ili Beogradu. Mi smo
bili veoma po{tovani i ne pamtim da
je neki na{ igra~ imao bilo kakav
problem. Dolazili smo iz dobro or-
ganizovane i cenjene dr`ave, igrali
smo dobar fudbal. Mi smo bili uzor
Francuzima. Meni li~no pomo} sin-
dikata nije bila potrebna, ali znam za
dosta primera kad je sindikat poma-
gao fudbalerima iz Afrike. Oni su bi-
li u specifi~nom polo`aju i njima je
pomo} bila zaista potrebna.

Vi ste bili aktivan ~lan UNFP?
- Bio sam dosta aktivan, ali od me-

ne se to kao kapitena i o~ekivalo.
Odlazio sam na sastanke na kojima
smo razgovarali o radu sindikata.
Sve je bilo savr{eno organizovano. 

Koliko je UNFP uticao na razvoj
fudbala u Francuskoj?
- Poznavaju}i prilike u Francuskoj

na po~etku sedamdesetih godina
pro{log veka, mislim da je sindikat
mnogo doprineo uspesima koje je
francuska reprezentacija ostvarila
tokom osamdesetih i devedesetih
godina. Sindikat je uozbiljio fudba-
lere, zahtevao je da se profesionalno

pona{aju, {to je s godinama dovelo
do podizanja kvaliteta kompletne
francuske fudbalske scene. Dobrim
delom zahvaljuju}i sindikatu, fran-
cuski fudbaleri retko odlaze u ino-
strane klubove. To ~ine oni najbolji,
koji mogu da zarade veliki novac od
ino-transfera. Oni dobri ili prose~ni
radije ostaju, jer znaju da }e dobiti
svoj novac, kao i da }e imati obez-
be|enu penziju. Svaki fudbaler koji
provede odre|eni broj godina u klu-
bovima prve i druge francuske lige
dobija penziju. Nemojte me dr`ati
za re~, ali mislim da igra~ koji u prvoj
ligi provede deset godina mo`e da se
nada ~ak skoro milionskoj sumi.

Da li odr`avate kontakte sa
UNFP?
- Pro{lo je mnogo godina, odavno

nisam ~lan francuskog sindikata,
promenilo se mnogo ljudi u organi-
zaciji, ali zainteresovan sam {ta se
de{ava, pa se pomalo raspitujem.
Vidim da je organizacija i dalje
odlu~na da ima ~vrstu kontrolu nad
~lanstvom, kako bi ostala va`an sa-
radnik Fudbalskog saveza Francu-
ske. Koliko znam, svi ~lanovi klubo-
va prve lige su ~lanovi sindikata, po
~emu je UNFP jedinstven.

Da li pratite rad Sindikata profe-
sionalnih fudbalera Srbije Neza-
visnost?
- Pratim i mogu da ka`em da sam

primetio sa se sindikat nametnuo
kao va`an deo fudbalske organiza-
cije. Organizacija deluje ozbiljno.
Primetio sam da postoji cilj kome
te`i i da na tome radi. Potrebna nam
je takva organizacija, ne samo u fud-
balu, ve} u sportu uop{te.

Gde vidite prostor za napredak?
- Sindikat ~ine fudbaleri i razvoj

organizacije najvi{e od njih zavisi.
Samo fudbaleri svojim anga`ova-
njem mogu da pospe{e napredak
sindikata. Moraju biti zainteresova-
ni za rad organizacije uvek, a ne sa-
mo onda kad je njima potrebna po-
mo}. Fudbal koliko god bio nepred-
vidiv na terenu, vi{e neizvesnosti no-
si van terena i igra~i bi o tome morali
da vode ra~una. Igra~i su naj va`niji
deo fudbala, zato moraju sami da se
izbore za ono {to im pripada.

Ime: Ilija Panteli}
Ro|en: 2. avgust 1942. u Kozicama (BiH)
Pozicija u timu: golman 
Klubovi: BAK Bela Crkva (1958-60), Radni~ki

Sombor (1960/61), Vojvodina (1961-69), Pariz Nili (Paris Ne-
uilly, 1969/70), Marsej (Marseille, 1970/71), Bastija (Bastia,
1971-74), Pari sen @ermen (Paris Saint-Germain, 1974-77).
Reprezentacija: Jugoslavija (18)
Trofeji: prvak Jugoslavije 1966. sa Vojvodinom, osvaja~ pr-
venstva i Kupa Francuske sa Marsejom, vice{ampion Evrope
1968. sa reprezentacijom Jugoslavije.

Ilija Panteli} nalazi se
na posebnoj stranici

istorije fudbala. Jedini
je golman koji je na
zvani~noj utakmici
postigao het-trik.
Dogodilo se to 1963.
na utakmici Vojvodi-
na – Tre{njevka. No-
vosa|ani su pobedili

rezultatom 5:1, a naj-
ve}i doprinos trijumfu
nad zagreba~kom eki-
pom dao je Ilija Pan-
teli}, koji je realizovao
- tri jedanaesterca. Ta-
kav podvig ni pre ni
posle nije ostvario ni-
jedan drugi golman.
Ilija Panteli} je i prvi

golman koji je u Kupu
{ampiona postigao
gol. Vojvodina je u se-
zoni 1966/67. u
~etvrtfinalu Kupa
{ampiona pobedila
Atletiko iz Madrida
(Atletico FC Madrid)
rezultatom 3:1. Drugi
gol postigao je Pante-

li}. Prethodno je izveo
jedanaesterac, ali gol-
man Atletika je od-
branio njegov {ut.
Lopta se odbila do
Panteli}a koji ju je za-
tim poslao u mre`u. I
prakti~no i zvani~no
gol je postigao iz
igre.

Upisan 
u istoriju

fudbala

Ilija Pantelić sa 
saigračima Vojvodine
preživeo je 1967.
avio-nesreću na 
aerodromu u 
Lajpcigu, kad su se
prilikom sletanja 
slomili prednji 
točkovi i obe elise
aviona kojim su 
krenuli na utakmicu
sa Lokomotivom u
Kupu sajamskih 
gradova, a samo 
sekund je delio 
putnike od sudara 
sa auto-putem 
Lajpcig-Berlin 



ozef Sep Blater (Joseph Sepp
Blatter), predsednik FIFA, i

Mi{el Platini (Michel Platini), godi-
nama su bili na istim pozicijama kad
se povede re~ o bilo kakvom proble-
mu na fudbalskoj sceni, ali vreme-
nom postaju sve udaljeniji i sve ve}i
protivnici u raspravi da li bi trebalo
dozvoliti uvo|enje tehnologije u
fudbal.

Blater je glasni zagovornik razvoja
sistema koji bi sudijama omogu}io
da u spornim momentima procene
da li je lopta pre{la gol-liniju, dok je
Platini nepopustljiv u stavu da bi
fudbal trebalo da ostane netaknut
kao igra u kojoj ljudski faktor pre-
sudno uti~e na njenu neizvesnost.

- Fudbal ne sme da zanemari mo-
gu}nost promena koje mo`e da mu
omogu}i savremena tehnologija.
Mnogo je novca ulo`eno u fudbal i
ubudu}e ne bi trebalo da se doga|a
da rezultat utakmice ili opstanak re-
prezentacije na Prvenstvu sveta zavise
od ljudske gre{ke. Moramo biti otvo-
reni prema re{enjima koje nam nudi
tehnologija kakvu danas posedujemo
– obja{njenje je Sepa Blatera.

Dok zagovara uvo|enje tehnolo-
gije u fudbal, predsednik FIFA se
sna`no opire uvo|enju jo{ dvojice
pomo}nih sudija, koji bi stajali iza
gol-aut linije, kako je to jo{ pre ne-
koliko godina uradila UEFA. 

- Ja mo`da jesam posva|an sa sa-
vremenom tehnologijom, ali niko
ne mo`e da mi ka`e da kompjuter
mo`e bolje da proceni {ta se dogo-

dilo od dvojice ili trojice sudija. Za
tri godine u Ligi {ampiona nismo
imali nijedan problem i mislim da je
pove}anje broja sudija bolje re{enje.
Ne ̀ elim da se fudbal pretvori u gle-
danje TV snimka. Kad bi uz pomo}
snimka „vratio“ spornu situaciju, su-
dija bi mo`da video da je nekom
fantomskom golu prethodila ofsajd-
pozicija, a pre nje neki drugi
prekr{aj. Dokle bi nas to dovelo –
stav je koji zagovara Platini.

Razlozi zbog kojih su sve glasniji
zagovornici uvo|enja tehnologije u
fudbalu su golovi koje sudije nisu vi-
dele na utakmicama Prvenstva sve-
ta i Prvenstva Evrope. U oba
slu~aja, na terenu su bili reprezen-
tativci Engleske. Na Mondijalu
2010. sudija nije video da je lopta
posle {uta Engleza Frenka Lampar-
da (Frank Lapmard) pala iza crte.
Na EURO 2012. Ukrajini protiv
Engleske nije priznat gol koji je po-
stigao Marko Devi}, mada je kasnije
obja{njavano da je tom pogotku
prethodila ofsajd pozicija.

- Mo`e Platini da se protivi
uvo|enju tehnologije u fudbal koli-
ko god ho}e, to je njegova li~na
stvar. To }e se, me|utim, promeniti
– izjavio je Blater.

Blater je, me|utim, izjavio da su
sve manje {anse da FIFA prihvati
da na slede}em Mondijalu, u Bra-
zilu 2014, utakmicu vode petorica
sudija, kao u takmi~enjima UEFA,
ali je i napomenuo da se razmatra
mogu}nost da na Kupu konfedera-
cija, od 15. do 30. juna u Brazilu,
proveri nekoliko modela „oka so-

Dok prvi ~ovek
svetske ku}e
fudbala
zagovara
primenu „oka
sokolovog“
dotle ~elnik
evropske
federacije `eli da
zadr`i ljudski
faktor kao
odlu~uju}i ~ak i
ako je
dozvoljena
mogu}nost
gre{ke

Aktuelno

10

FIFA...
na Kupu 
konfederacija bi}e
provereno nekoliko
razli~itih sistema
„oka sokolovog“ 
za procenu da li je 
lopta pre{la gol crtu J

TALENT

Jozef Sep Blater 
najglasniji je 
zagovonik uvođenja 
tehnologije kao vid 
pomoći sudijama 
pri donošenju 
odluka kod spornih 
situacija
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kolovog“, sistema koji ve} postoji u
tenisu.

- Umesto da potro{imo 50 miliona
evra na antene, ~ipove i ra~unare,
bolje je da taj novac ulo`imo u raz-
voj mladih igra~a. Mislilm da je pa-
metnije da ulo`imo novac u fudbal,
a ne oko fudbala. Tehnologijom
mogu da se igraju bogate zemlje, ali
nemaju svi toliko novca na raspola-
ganju. Ne smemo da do|emo u si-
tuaciju da neka ekipa ne ̀ eli da igra
zato {to na stadionu nije uspostav-
ljeno neko „oko sokolovo“ – ka`e
Mi{el Platini.

Bez obzira koliko Blater zagova-
rao uvo|enje tehnologije u fudbal ili
koliko se Platini tome protivio, po-
slednju re~ ima Me|unarodni odbor
fudbalskih asocijacija (IFAB). For-
miran je 1886, punih 18 godina pre
nego {to je 1904. nastala FIFA. 

Do formiranja FIFA o promena-
ma pravila igre odlu~ivali su pred-
stavnici fudbalskih asocijacija En-
gleske, [kotske, Velsa i Severne Ir-
ske. Od 1917. i predstavnici FIFA
uklju~ili su se u rad IFAB, a od 1958.
odluke o promenama pravila dono-
se se na slede}i na~in:

-sednicama IFAB prisustvuje po
jedan predstavnik Engleske, [kot-
ske, Velsa i Severne Irske, kao i ~eti-
ri predstavnika FIFA, od kojih su
dvojica naj~e{}e predsednik i gene-
ralni sekretar

- da bi bila doneta bilo koja odluka
potrebno je da za nju glasa vi{e od
tri ~etvrtine od prisutnih ~lanova
IFAB.

Poslednje odluka koju su ~lanovi

Me|unarodnog odbora fudbalskih
asocijacija doneli, a koja je prime-
njivana od PE 2012. u Poljskoj i
Ukrajini je da i na me~evima konti-
nentalnog {ampionata za pravdu
bude zadu`eno pet sudija, odnosno
po dvojica koji }e stajati iza gol-aut
linije.

Ipak, daleko zanimljivija je ona o
„spreju koji nestaje“. IFAB je doz-
volio ju`noameri~koj ku}i fudbala
(KONMEBOL) da isprobava upra-
vo takav sprej. Izumeo ga je novinar
iz Argentine, Pablo Silva, a evo i ka-
ko funkcioni{e.

Sudija koji izmeri gde bi trebalo
da se na|e „`ivi zid“ tokom slobod-
nog udarca - bo~icom spreja ozna~i
liniju na kojoj bi igra~i odbrane tre-
balo da budu. Prelazak preko nje je
ka`njiv, kao {to je to i do sada bilo -
ali je te{ko bilo utvrditi ko je i koliko
prestupio.

- Igrao sam protiv {kolskih druga-
ra na jednom turniru i u 88. minutu
smo mogli da izjedna~imo iz slobod-
nog udarca, ali, ‘`ivi zid’ je pri{ao na
tri metra, sudija nije reagovao, a mi
smo izgubili. Vra}aju}i se ku}i, u
onoj me{avini besa i gor~ine,
odlu~io sam da ne{to mora da se
preduzme - rekao je Silva, izumitelj
spreja koji nestaje minut nakon {to
se nanese na neku povr{inu.

Oni koji ne mogu da se odlu~e da
li da se priklone Blateru ili Platiniju
priznaju da je bolje prvo razmisliti o
nekom jednostavnijem, manje sku-
pom re{enju, pre nego {to se proiz-
vo|a~ima ~ipova uteraju milioni
evra i dolara za primenu patenta.

protiv   
~ipova

UEFA...
u Ligi {ampiona i
Ligi Evrope i 
slede}ih godina
osta}e na snazi
odluka da 
utakmicu vodi 
sudijska petorka

OM

Mišel Platini smatra 
da bi fudbal trebalo 

da ostane nedodirljiv 
za savremena 

čuda tehnologije 
i podložan ljudskoj 

grešci čak i kad 
je u pitanju rezultat

50
miliona evra
je trošak za
uvođenje
oka
sokolovog
po proceni
Mišela
Platinija
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FS Australije 
odgovoran za 
osiguranje igra~a
Udru`enje Profesionalnih
fudbalera Australije (PFA) po-
bedilo je na sudu Fudbalski
savez Australije (FFA) u sporu
oko ispunjavanja obaveza
osiguranja A-lige. 
PFA se izborila da igra~i do-
biju pravo na isplatu svih za-
rada, ugovorene godi{nje
plate, premija za odre|ene
utakmice i za period kad je
igra~ bio povre|en. Odlukom
suda klubovi su du`ni da
igra~u ispunjavaju obaveze iz
ugovora u periodu ne
kra}em od 104 sedmice –
dve godine – ako je povreda
zadobijena tokom utakmice
ili treninga, uz uslov da
tro{kovi le~enja mese~no ne
prelaze 2.000 australijskih
dolara.
Iako se polise osiguranja koje
imaju fudbaleri A-lige razli-
kuju u nekim detaljima, ova
odluka suda je veoma va`na,
jer pokazuje da je Fudbalski
savez Australije u krajnjoj li-
niji odgovoran za naplatu
tro{kova koji bi trebalo da
pokrije polisa osiguranja. 

Fudbaleri 
bankrotiraju
Asocijacija profesionalnih
fudbalera Engleske (PFA)
osporio je izve{taj jedne
agencije u kome je navedeno
da tri od pet biv{ih fudbalera
klubova Premijer lige bankro-
tiraju u roku od pet godina,
me|utim, Gordon Tejlor (Gor-
don Taylor), izvr{ni predsed-
nik PFA i po~asni predsednik
FIFPro, savetovao je igra~ima
da {tede novac i da mudro
planiraju godine po
zavr{etku karijere.
- Mislim da je bli`e istini da
me|u desetoricom igra~a
bankrotiraju jedan ili dvo-
jica, {to je deset ili 20 odsto,
ali nemamo podatke nekog
validnog istra`ivanja koji bi
to mogli da potvrde – rekao
je Tejlor.
Izvr{ni predsednik PFA je
rekao da iako su brojevi
manji od onih koje je objavila
agencija, realnost je da igra~i
samo nekoliko godina po
zavr{etku karijere potro{e
novac koji su zaradili.
- Mali je broj fudbalera koji
nastavljaju da zara|uju veliki
novac kad zavr{e karijeru.
Zato je na{ zadatak da ohra-
brujemo fudbalere da {tede
za budu}nost. Moraju biti

pa`ljivi, jer kad okon~aju ka-
rijeru ne mogu da nastave da
tro{e novac kao {to to ~ine
dok aktivno igraju. Moraju
da se na vreme naviknu na
veliku promenu u `ivotu –
upozorio je Tejlor i dodao: -
Nikad nije suvi{e rano da se
razmi{lja o `ivoti posle fud-
bala.

Noge minut u {trajku
Akcijom „Noge u

{trajku jedan
minut“ (Un

minuto de pier-
nas caidas)
Udru`enje profe-
sionalnih fudba-
lera Argentine

(FAA), poku{ava da
skrene pa`nju na sve

ve}e nasilje koje vlada u
profesionalnom fudbalu
ove velike ju`noameri~ke

dr`ave.
Tokom celog marta, na

svim utakmicama pro-
fesionalnih liga, fudbaleri

su jedan minut stajali ne-
pomi~no, ~ime su izra`avali
protest zbog pona{anja poli-
cije na utakmici Njuels old
bojsa (Newell’s Old Boys) i
Belgrana (Belgrano). Na toj
utakmici policija je u{la u
obra~un sa navija~ima Bel-
grana, a kad je kapiten ekipe
Gaston Turus (Gáston Turus)
poku{ao da ubedi policiju da
promeni stav, dobio je kun-
dak u lice.
FAA je uz {trajk objavila i do-
kument u kome skre}e
pa`nju na tri va`ne ta~ke:
- zaustavljanje nasilnih akcija,
- upozorenje sportskim direk-
torima i nadle`nim orga-
nima,
- poziv svima da rade na smi-
rivanju situacije.
Publika je podr`ala potez
FAA i fudbalera. Tokom mi-
nuta {trajka gledaoci su
aplaudirali fudbalerima. 

Ograni~enje na
300.000 evra 
Italijanska Serija B odlu~ila je
da uvede ograni~enja za
plate fudbalera kako bi po-
mogla klubovima tokom fi-
nansijske krize. 
Prema novim propisima,
svaki ugovor potpisan od 1.
jula 2013. mo}i }e da vredi
maksimalno 300.000 evra po
sezoni. Od toga je fiksni deo
150.000, a isto to-
liko bonusa. 
Predsednik Serije
B Andrea Abodi
rekao je da nova
pravila predstav-
ljaju dalje korake ka finansij-
skoj odr`ivosti italijanskih
klubova. 
Klubovi koji budu prekr{ili
ograni~enje bi}e ka`njeni i
oduze}e im se sredstva dobi-
jena od televizijskih prava. 
Tako|e, klubovi koji dostignu
neko od prvih osam mesta
bi}e nov~ano nagra|eni. 
Jedan od ~etiri igra~a u Seriji
B trenutno ima ve}u platu od
one koja }e biti dozvoljena
novim pravilom.
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Vru}a linija za 
psiholo{ke probleme
Francuski nacionalni savez
profesionalnih fudbalera
(UNFP) odlu~io je da uspostavi
telefonsku „vru}u liniju“ kao

savetovali{te za
fudbalere koji
imaju psiholo{ke

probleme. 
- U profesionalnom
svetu zapostav-

ljeno je vaspitavanje da bi
trebalo potra`iti pomo} kad se
nai|e na te{ko}e. Mi nemamo
na~in da damo odgovore ili
probleme re{imo ~arobnim
{tapi}em, ali moramo da
obratimo pa`nju. @elimo da
nau~imo igra~e da uvek imaju
nekoga kome mogu da se
obrate i da ih usmerimo kod
koga mogu da potra`e pomo}
– objasnio je Filip Lafon (Phi-
lippe Lafon), izvr{ni generalni
sekretar UNFP. 

Name{tanje utakmica
kriminalni akt
Evropski parlament usvojio je
14. marta rezoluciju kojom
podsti~e ~lanove da u pravne
akte name{tanje utakmica
uvedu kao kriminalni akt, da
sprovode politiku „nulte tole-
rancije“ protiv korupcije u
sportu i da organizuju bolju
za{titu onih koji ukazuju na
negativne pojave. 
FIFpro je pozdravio ovakvu
odluku Evropskog parlamenta.
- To je dobar prvi korak –
re~eno je u Uniji svetskih
udru`enja profesionalnih fud-
balera.
Srbija je jedna od zemalja koja
je me|u prvima reagovala na
poziv EP, pa se u predlogu za-
kona ve} na{ao ~lan kojim se
name{tanje utakmica vodi kao
krimina-
lni ~in. 

Formiran 
Arbitra`ni sud
Asocijacija profesionalnih
fudbalera Slovenije (SPINS)
pozdravila je osnivanje neza-
visnog Arbitra`nog suda u
Sloveniji. 
- Ovo je prvi istinski nezavi-
san i efikasan arbitra`ni ko-
mitet u fudbalu Isto~ne
Evrope, pa i sporta uop{te –
rekao je Dejan Stefanovi},
predsednik SPINS.
Formiranje Arbitra`nog suda
posledica je potpisa Spora-
zuma o minimalnim ugovor-
nim uslovima koje je
potpisalo udru`enje fudbal-
skih klubova Slovenije sa
UEFA i Asocijacijom klubova
Evrope. 
- Ova nezavisna arbitra`a je
zna~ajan korak napred ka
transparentnosti i demokrat-
skim osnosima izme|u fud-
balskih organa u Sloveniji, ali
to ne bi trebalo da bude i
poslednji korak. Slede}i je
osnivanje garantnog fonda,
kako bismo mogli da pomo-
gnemo igra~ima u slu~aju ne-
solventnosti klubova – rekao
je Stefanovi}. 

Rasizmu 
crveni karton
Pod sponzorstvom FIFPro, na
stadionu „Emirati“ (Emira-
ters) u Londonu, domu pre-
mijerliga{a Arsenala,
organizovana je akcija
„Poka`i crveni karton ras-
izmu“, kojoj su prisustvovali
u~enici osnovnih {kola.
U~enicima su predavali Pol
Dejvis (Paul Davis), legenda
Arsenala, Bobi Barns (Bobby
Barrnes), zamenik general-
nog sekretara Asocijacije pro-

fesionalnih fudbalera (PFA),
Dru Spens (Drew Spence),
~lanica `enske fudbalske
ekipe ^elzija, komi~arka Ava
Vidal (Ava Vidal), nekada{nji
profesionalni fudbaleri Klint
Iston (Clint Easton), Osej
Sankofa (Osei Sankofa), Pol
Mortimer (Paul Mortimer)...
- Hvala Arsenalu {to nam je
omogu}io da sprovedemo
ovu akciju. Nadam se da su
ovi mladi ljudi razumeli po-
ruku koju smo im poslali. An-
tirasizam po~inje
obrazovanjem mladih o jed-
nakosti i opasnostima o
predrasudama i stereotipima
– rekao je Toni Higins (Tony
Higgins), ~lan FIFPro.

Falsifikati 
u Rumuniji 
FIFPro je veoma zaintereso-
van za poslednje doga|aje u
Rumuniji, gde se oglasilo i
Udru`enje rumunskih fudbal-
skih profe-
sionalaca
(AFAN)
zbog
na~ina
na koji
vlasnici klu-
bova tretiraju igra~e.
- Neki klubovi i njihovi pred-
sednici misle da mogu da
rade {ta god ho}e, ali FIFPro
to ne mo`e da toleri{e – izja-
vio je Teo van Segelen (Theo
van Seggelen), generalni se-
kretar FIFPro. 
Lo{a situacija izbila je na vi-
delo kad su se fudbaleri
Sportula obratili nadle`nim
dr`avnim institucijama sa in-
formacijom da deset meseci
nisu primili platu. Igra~i su,
tako|e, objavili da klub falsi-
fikuje dokumenta, kao {to su
medicinske knji`ice i uplat-
nice, a da su neki morali da
napuste boravi{ta jer im nije
bila pla}ena stanarina. Igra~i
su izjavili da uo~i po~etka se-
zone nisu bili podvrgnuti le-
karskim pregledima, jer klub
nije imao novca to da plati,
ali da su zatim dobili la`na
dokumenta da su zdravi i da
mogu da igraju.
- FIFPro }e o situaciji u Spor-
tulu i Rumuniji obavestiti
UEFA i FIFA – rekao je Sege-
len. 
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pri~a Braun o lo{em iskustvu koje
je do`iveo.

Braun nije znao da ̀ ivot profesio-
nalnog fudbalera na Malti nije ni
nalik ̀ ivotu igra~a u Engleskoj. Ia-
ko se neki klubovi prili~no trude da
ispune sve obaveze, mnogo igra~a
mora da radi jo{ neki posao kako bi
zaradili za `ivot, dok, tako|e, ima
klubova koji ne po{tuju ugovore. 

- Lagali su me prakti~no od
po~etka. Od ̀ ivota u apartmanu ni-
je bilo ni{ta. Delio sam stan sa jo{
~etiri momka. Govorili su mi da }u
uskoro pre}i u svoj stan, kao i oni,
ali to su bile samo la`i.

Florijana, iako pripada klubovi-
ma sa najdu`om tradicijom na Mal-
ti i poznata je kao najuspe{niji klub
ove zemlje, zapala je u finansijske
probleme zbog kojih nije mogla da
pla}a ugovorne obaveze.

- Dogovor je bio da platu dobijam
na kraju svakog meseca, ali ve} po-
sle prvog meseca mog boravka na
Malti ugovor nije po{tovan. Na kra-
ju prve nedelje septembra jo{ nisam
dobio platu. Onda, usred septem-
bra, dobio sam platu za tri nedelje,
umesto za {est. Na kraju se isposta-
vilo da je to jedini novac koji sam
dobio od Florijane.

Braun je ispri~ao da je poku{ao
li~no, u razgovorima sa ~lanovima
rukovodstva kluba, da dogovori
isplatu zaostalih plata.

- Jurio sam za vlasnicima, a oni su
mi uvek odgovarali da }e platiti u
petak. U petak bi mi rekli da }u no-
vac dobiti u ponedeljak. I tako
uvek.. Od petka do ponedeljka, od
ponedeljka do petka...

Ubrzo se Braun susreo sa jo{ jed-
nim problemom.

- U klubu su mi objasnili da novac
koji sam primio je plata za {est ne-

delja, ali da je prepolovljena zbog
poreza. Tako sam shvatio

da je i pri~a o poreskom
raju na Malti prevara.

Braun je sa Florija-

nom potpisao ugovor na godinu da-
na, do leta 2013, ali u decembru je
odlu~io da napusti klub.

- Nisam bio jedini koji je naseo na
lepu pri~u. Iz Engleske su sa mnom
u Florijanu do{li i Amam Verma
(Amam Verma) i Akani Sandej
Vasiju (Akanni-Sundaz Wasiu). I
oni su se suo~ili sa istim proble-
mom. Nama je bilo posebno te{ko.
Za igra~e sa Malte situacija nije
dramati~na kad ne primaju platu,
jer svi oni rade jo{ neki posao. Na{a
situacija je bila ozbiljnija, jer smo bi-
li potpuno zavisni od na{ih fudbal-
skih prihoda.  

Braun je za savet pitao Asocijaci-
ju profesionalnih fudbalera Malte
(Maltese professional footballers
association, MFPA). Tamo je do-
bio obja{njenje da na Malti fudba-
ler mo`e da tra`i raskid ugovora
ako dva meseca ni dobije platu. 

- Rukovodstvo Florijane pristalo
je da mi do 17.  decembra plati zao-
stale plate. Dogovor je bio da no-
vac dobijem u dve rate. Prvu u de-
cembru, drugu u januaru. Iz Flori-
jane ni{ta, me|utim, nije stiglo.
^ak ni telefonski poziv sa obja{nje-
njem za{to kasne isplate. To im ni-
je bio problem da u prelaznom ro-
ku dovedu pet igra~a i novog tre-
nera. 

U me|uvremenu, Branu se vratio
u Englesku. Tokom osam godina
karijere nije postao milioner. @iveo
je skromno od plate koju je
zara|ivao u skromnim klubovima.
Ni{ta nije u{tedeo. 

- @ivot mi je veoma te`ak. Veoma
sam zabrljao {to sam prihvatio po-
ziv „na re~“.

Od januara, Ajron Braun je ~lan
Limerika (Limerick FC), ~lana Pr-
ve divizije Republike Irske (drugi
rang). Kad je dobio raskid ugovora
sa Florijanom, saznao je da na Mal-
ti u vreme kad je on tamo boravio,
oko 80 fudbalera nije dobilo platu
u roku predvi|enim ugovorom.

ad je odlu~io da posle
osam godina prove-

denih u klubovima raznih engleskih
liga, od Ridinga (Reading), kao ~la-
na Premijera, do Traro sitija (Truro
City), u ~ijem je dresu gazio travu
stadiona Ju`ne konferencije, petog
ranga, karijeru nastavi na Malti, Aj-
ron Braun (Aaron Brown) nije ni
slutio kakvu }e avanturu do`iveti. 

Ovaj fudbaler, ro|en 1983. u Vul-
verhemptonu (Wolverhampton)
ispri~ao je {ta mu se dogodilo kad
je u leto 2012. odlu~io da jedno
ostrvo zameni drugim, da se iz ro-
dne Engleeske preseli na Maltu i
obu~e dres Florijane (Floriana
FC). Imao je mnogo razloga da ve-
ruje da dolazi u klub s kojim }e mo}i
da ostvari snove o osvajanju trofeja.
Florijana je 25 puta osvajalao pr-
venstvo, 19 puta trijumfovala u ku-
pu, prvi je klub koji je Maltu pred-
stavljao u evropskim kupovima...
Nadao se da }e s njim taj broj biti
pove}an. Na po~etku pri~e sve je
delovalo bajkovito.

- U avgustu kontaktirao me Mark
Rajt (Marck Wright), novi me-
nad`er Florijane. Pri~ao mi je o le-
pom `ivotu na Malti, uveravao me
da se u toj dr`avi ne pla}a porez, go-
vorio mi o velikom klubu i obe}anji-
ma novih vlasnika iz Engleske. Sve
je zvu~alo kao velika i lepa prilika –

La`i
o poreskom raju

K
U petak bi mi
rekli da ću
novac dobiti
u ponedeljak.
I tako uvek..
Od petka do
ponedeljka,
od
ponedeljka
do petka...

Ajron Braun krenuo je u ino avanturu nedovoljno 
obavešten o klubu u kome je trebalo da zaigra



^lanstvo u Sindikatu profesiona-
lnih fudbalera „Nezavisnost“
mogu da ostvare svi profesiona-
lni fudbaleri koji su anga`ovani
u klubovima iz Super lige i Prve
lige Srbije. Tako|e, ~lanovi mo-
gu biti i srpski fudbaleri koji na-
stupaju za inostrane klubove.

Kao ~lan Sindikata profesiona-
lnih fudbalera „Nezavisnost“
fudbaler ujedno postaje i ~lan
Me|unarodne asocijacije sindi-
kata profesionalnih fudbalera –
FIFPro.

^lan Sindikata profesionalnih
fudbalera „Nezavisnost“ igra~
postaje potpisivanjem pristup-
nice i pla}anjem ~lanarine.

Svi podaci smatraju se strogo
poverljivim i koristi}e se samo u
svrhu za koju su namenjeni i uz
li~no odobrenje. Ovi podaci
ne}e biti predmet razmene sa
tre}im licima.

Info

više na... www.sindikatfudbalera.rs

http://www.facebook.com/#!/sindikatfudbalera011/3306 70; Fax: 011/3244 118
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4. Pomo} za vreme {trajka
5. Pomo} u slu~ajevima otpu{ta-

nja s posla i u drugim slu~ajevi-
ma, prema odluci organa sin-
dikata

6. Obrazovanje za sindikalnu
akivnost

I ZATO ŠTO…
Zato {to bi trebalo da budete pri-

javljeni i primate redovnu zaradu
za svoj rad!

Zato {to je obaveza poslodavca
da upla}uje doprinose za penzijsko
i socijalno osiguranje!

Zato {to bi trebalo da imate ade-
kvatne uslove za rad!

Zato {to }ete, uz pomo} sindika-
ta, {tititi i unaprediti svoja prava!

Zato {to smo zajedno ja~i!

ZATO ŠTO ČLANSTVO
DIREKTNO OBEZBEĐUJE:

1. Besplatnu pravnu za{titu
- zastupanje pred abitra`nim

komisijama Zajednice fud-
balskih klubova Super lige
Srbije, Prve lige Srbije i svim
organima FSS

- pravne savete pri svim spo-
rovima na relaciji klub-igra~
- pravne savete prilikom pot-
pisivanja i raskidanja ugovora
- sastavljanje profesionalnih
ugovora

2. Trening kamp za igra~e bez
ugovora
- Sindikat profesionalnih fud-
balera „Nezavisnost“, za svoje
~lanove koji su trenutno bez
anga`mana u klubovima, sva-
ke godine, u toku letnje pau-
ze u prvenstvu, organizuje
trening kamp, prijateljske
utakmice i u~e{}e na turniru
FIFPro-a kako bi im pru`io
mogu}nost za prezentiranje
njihovih kvaliteta i potpisiva-
nje novih ugovora.

3. Kolektivno pregovaranje o zara-
dama i drugim pravima zaposlenih

. . . P R I S T U P N I C A  J E  N A  P O S L E D N J O J,  1 6 .  S T R A N I  

POSTATI
ZAŠTO
^LAN?






